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Alen Simonyan zamin axtarışında

rmənistanda indiyədək mövcud olmuş re imlərin və hayların 
özlərinin hər zaman xarici qüvvələrin timsalında arxa-dayaq 
axtarmağa çalışması heç kimə sirr deyil. Haylar məhz xarici 
havadarlarının hesabına Azərbaycan torpaqlarını işğal ediblər, 

 əsrdə xalqımızın başına olmazın müsibətləri gətiriblər. 
Azərbaycanın yürütdüyü uğurlu xarici siyasət nəticəsində 
onlara sıx dəstək verən ölkələr neytrallaşdırılıb. Ancaq Müdafiə 
Nazirliyinin də bu ilin martın 0-da yaydığı açıqlamada deyildiyi 
kimi, rmənistanın dünyada iki əsas müttəfiqi varsa, onlardan biri 

ransa, ikinci isə randır. 

Son bir-iki ayda İrandan ölkəmizə 
ünvanlanan təhdidlər xeyli azalıb. Ən 
azı münasibətlər ilin ilk rübündə olduğu 
kimi, gərgin deyil. Ermənistan isə son 
vaxtlar Hindistanla müttəfiqlik münasi-
bətlərini gücləndirməyə çalışır. Ölkələr 
arasında hərbi əməkdaşlıq qurulub, 
vaxtaşırı xarici işlər nazirlikləri arasın-
da siyasi məsləhətləşmələr keçirilir. 
Qarşılıqlı səfərlərin sayında artım var. 
Azərbaycan da Hindistanla münasi-
bətləri inkişaf etdirir və prosesdə həm 
Bakı, həm də Dehli maraqlıdır. Mayın 

19-da Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev Hindistanın 
ölkəmizə yeni təyin olunmuş fövqəladə 
və səlahiyyətli səfiri Sridharan Madhu-
sudhananı qəbul edib. Səfir qəbul za-
manı bildirib ki, ölkəsi Azərbaycanın ilk 
5 ticarət tərəfdaşı sırasındadır və ötən 
il qarşılıqlı ticarətin 155 faiz artması 
bunun yaxşı göstəricisidir. Hindistan 
Prezidenti Draupadi Murmunun mayın 
27-də cənab İlham Əliyevə Müstəqillik 
Günü münasibətilə ünvanladığı təbrik 
məktubunda isə Hindistan və Azərbay-
can arasında tarixi köklərə söykənən 
əlaqələrin mövcud olduğu bildirilir. 
Qeyd olunur ki, son zamanlar hər iki 
ölkənin ticarət dövriyyəsi əhəmiyyətli 
dərəcədə artıb: “Ümidvaram ki, əmək-
daşlığımız qarşılıqlı hörmət və maraq-
lar əsasında daha da inkişaf edəcək-
dir”. Bütün bunları ümumiləşdirəndə, 
hazırda Ermənistanın dünyada yeganə 
əsas müttəfiqinin Fransa olduğunu 
qeyd etmək mümkündür.

Görünür, elə bu səbəbdəndir ki, 
Ermənistan parlamentinin sədri, baş 
nazir Nikol Paşinyanın yaxın adamı 
hesab olunan Alen Simonyan zamin 
axtarışına çıxıb. O, parlamentdə keçir-
diyi brifinqdə deyib ki, Rusiya, Avropa 
İttifaqı və ABŞ Ermənistanla Azərbay-
can arasında sülh müqaviləsinin təmi-
natçısı olmağa hazırdır, lakin bunun 
üçün ən möhkəm mexanizmi seçmək 
lazımdır. O əlavə edib ki, danışıqların 
aparıldığı bütün mərkəzlər sazişin hə-
yata keçirilməsinin təminatçısı olmağa 
hazırdır. Lakin Ermənistan tərəfi üçün 
bu təminatın razılaşmalara əməl olun-
ması məsələsində ardıcıllığın olması 
vacibdir. Mövcud kontekstdə Simonyan 
bildirib ki, noyabrın 10-da imzalanmış 

üçtərəfli razılaşmanın həyata keçiril-
məsinin tərəfdarı olan zamin davranışı 
və bəyanatları şəxsən onu qane etmir. 
“Bizim 10 noyabr təcrübəmiz var və biz 
keçmişin səhvlərini təkrar etməyəcə-
yik”, – deyə spiker bildirib.

urnalistin “siz Rusiyanı nəzərdə 
tutursunuzmu” sualına isə Simonyan 
mənfi cavab verib və izah edib ki, 
söhbət təminatın daha aydın və ba-
şadüşülən mexanizmlərindən gedir. 
Yenə jurnalistlərin ATƏT-dən nümunə 
götürərək beynəlxalq formatdan söh-
bət getməsi ilə bağlı replikasına cavab 
olaraq parlamentin sədri əlavə edib ki, 
onun fikrincə, bir ölkə təminatçı kimi 
çıxış etsə, daha yaxşı olar: “Təcrübə 
göstərir ki, bir neçə ölkə prosesə cəlb 
olunanda ya onların arasında yaranan 
münaqişə səmərəli işə mane olur, ya 
da məsuliyyəti biri-birinin üzərinə at-
mağa çalışırlar.

A.Simonyan bu məqamda Kollektiv 
Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkilatının 
ünvanına giley-güzar yağdırıb. O, əv-
vəlcə qurumda qərarların konsensusla 
qəbulunu KTMT-ni misal çəkib. Lakin 

diqqəti Rusiyanın üstün mövqe tut-
masına yönəldib.  Bununla belə əlavə 
edib ki, Moskva heç də həmişə qərarla-
rın qəbulunda fəal rol oynamır. Simon-
yan Ermənistanın KTMT müstəvisində 
iki sənədi imzalamaqdan imtina etdiyini 
xatırladıb: “Ona görə də yaxşı olardı ki, 
bir ölkə zamin olsun. Bu, Rusiya, Fran-
sa, Almaniya ola bilər. Amma dəqiq 
mexanizmlərə malik bir ölkə. Əgər qə-
rara alınsa ki, Laçın yolu bütün nəqliy-
yat növləri üçün açıq olmalıdır, deməli 
bu qaydaya əməl olunmalıdır”.

Ermənistan parlamentinin sədri 
Azərbaycanın ünvanına böhtan at-
maqdan da qalmayıb. Deyib ki, “etnik 
təmizləmə” (?) və ya atışma zama-
nı tərəfdaşın necə hərəkət edəcəyini 
dəqiq fiksə etmək lazımdır.

Beləliklə, A.Simonyan indiyədək 
özünü N.Paşinyanın sadiq tərəfdarı 
kimi göstərsə də, onun son açıqlaması 
faktiki olaraq, baş nazirlə fikir müxtə-
lifliyində olduğunu göstərir. Bu fakt 
Paşinyanın komandası daxilində ona 
qarşı çıxan qüvvələrin mövcudluğunu 
göstərir. Çünki Nikol indiyədək heç bir 
halda hansısa mexanizmlərin olmasın-
dan, zamin ölkədən bəhs etməyib. O, 
yalnız Qarabağ ermənilərinin hüquq və 
təhlükəsizliyinin təminatı məsələsin-
dən söz açıb. Rəsmi Bakı isə Qarabağ 
ermənilərinin Azərbaycan vətəndaşları 
olduqlarını və ölkənin bütün vətən-
daşları kimi, Konstitusiyamızda əksini 
tapmış hüquq və imtiyazlardan yarar-
lanacaqlarını bəyan edib. Azərbaycan 
üçün hazırda prioritet məsələ ölkəmi-
zin yurisdiksiyasından irəli gələn və-
zifələrin həllidir. Hansısa zəmanətçiyə, 
moderatora və ya vasitəçiyə ehtiyacı-
mız yoxdur. Simonyan tərəfindən bu 

arqumentin, belə bir narrativin ortaya 
atılması isə təkcə Bakının yox, həm də 
İrəvanın mövqeyi ilə üst-üstə düşmür.

ə a ət HƏ İD,  
“Xalq qəzeti”
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Zaur MƏMMƏDOV,  
Dövlət darəçilik 
 Akademiyasının müəllimi,  
politoloq

– Sülh müqaviləsi imzalandıq-
dan sonra ona hansısa ölkələrin, 
yaxud beynəlxalq institutların za-
min durması məsələsi Ermənis-
tanın müxtəlif rəsmiləri tərəfindən 
vaxtaşırı qaldırılır. Əgər Ermənis-
tan Azərbaycanın əsas tələblərini 
yerinə yetirərsə və sülh müqavilə-
sinin imzalanması ilə bağlı əsas 
məqamlar üzrə razılığa gələcəyik-
sə, o zaman zaminçilik institutunun 
olması məsələsi müzakirə predme-
ti ola bilər. Əsas problem Azərbay-
can və Ermənistan arasında apa-
rılan danışıqlarda İrəvanın ortaya 
hər dəfə yeni məsələlər atması, 
yeni terminlərlə gündəmə gəlməsi-
dir. Ancaq ölkənin baş naziri Qara-
bağın Azərbaycan ərazisi olmasını 
artıq etiraf edib. Buna baxmaya-
raq, Simonyan hansısa təsisatların 
zaminliyindən dəm vurur. Biz bu və 
digər məsələlərə görə sülh müqa-
viləsini hələ də imzalanmadığını 
görürük. Yəni, İrəvan tərəfindən 
belə hallar baş verir.

Ermənistan parlamentinin sədri 
Azərbaycanın regionda yaratdığı 
reallıqları yaxşı düşünüb dəyərlən-
dirmək məcburiyyətindədir. Ancaq 
görünən odur ki,  hələ də bunu 
dərk edə bilmir. Simonyan başa 
düşməlidir ki, bölgənin təhlükəsiz-
lik arxitekturası məhz güclü Azər-
baycan dövlətinin səyi nəticəsində 
qurulmaqdadır. Sülh müqaviləsinin 
həyata keçirilməsinə, Qarabağda 
yaşayan ermənilərin təhlükəsizli-
yinə təminatı da Azərbaycan döv-
ləti verəcək.

Artıq beynəlxalq institutlar və 
aparıcı dövlətlər Azərbaycanın 
haqq səsini eşitməkdə və Qara-
bağın ölkəmizin ayrılmaz tərkib 
hissəsi olduğunu qəbul etməkdə-
dirlər. Nikol Paşinyanın son etirafı 
da bu təzyiq fonunda baş verdi. 
Bundan sonra tez bir zamanda 
Ermənistan verdiyi sözlərə əməl 
etməlidir. Çünki uzun müddət göz-
ləyəsi deyilik. 2023 və 2024-cü il 
bu məsələnin həllində əsas illər 
olmalıdır. Çünki bundan sonra re-
gionda vəziyyət gərginləşə bilər. 
Paşinyan bunu çox yaxşı başa 
düşməlidir. Əslində, ya Ermənis-
tan Azərbaycan və Türkiyə ilə yeni 
münasibətlərə qədəm qoyur, Qa-
rabağı Azərbaycanın tərkib hissəsi 
kimi qəbul edir, ərazi iddialarının 
üzərindən xətt çəkir, ya da Ermə-
nistan dövlətçiliyinin özü sual altı-
na düşür. Bu, artıq Azərbaycan və 
Türkiyə ilə bağlı deyil. Ümumən, 
erməni dövlətçiliyinin gələcəkdə 
təhdid altında qalmasının ən böyük 
səbəbkarı məhz onun indi yanında 
olduğu, siyasi təhlükəsizlik çətiri 
altında gizləndiyi ölkələr olacaqdır. 
İrəvanın Bakı və Ankaranın yanın-
da olması isə onun təhlükəsizliyi 
üçün çox böyük sığorta deməkdir. 
Əgər Ermənistan düşmənçiliyi, 
kin-küdurəti davam etdirəcəksə, o 
zaman təklənəcək.

Ekspert rəyi

“Bakı ner i Həftəsi- 0 ” çərçivəsində “Naxçıvan və Şərqi 
Zəngəzurun yaşıl ener i potensialı” mövzusunda xüsusi sessiya 
keçirilib. “Heydər Əliyev ili” çərçivəsində Naxçıvan şəhərində 
təşkil olunan xüsusi sessiyanın iştirakçıları ilk öncə ulu öndərin 
abidəsini ziyarət edib, önünə gül dəstələri düzüblər.

Sonra Naxçıvan Muxtar Respublika-
sının Ali Məclisində tədbir iştirakçıları ilə 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
Naxçıvan Muxtar Respublikasında səla-
hiyyətli nümayəndəsi Fuad Nəcəfli ara-
sında görüş keçirilib.

Azərbaycan Respublikasının dövlət 
qurumlarının, Naxçıvan Muxtar Res-
publikasının aidiyyəti strukturlarının, 
Azərbaycan Respublikasında akkreditə 
olunmuş diplomatik nümayəndəliklə-
rin, Bakı Enerji Forumuna qatılan xarici 
şirkətlərin nümayəndələrinin iştirakı ilə 
təşkil olunan Naxçıvan xüsusi sessiyası 
işə başlayıb. Sessiya iştirakçıları muxtar 
respublikada fəaliyyət göstərən emal və 
xidmət müəssisələri tərəfindən istehsal 

olunan məhsulların nümayiş olunduğu 
stendlərlə tanış olublar.

Xüsusi sessiya SOCAR-ın mətbuat 
katibi Orxan Hüseynovun moderator-
luğu ilə Naxçıvan Biznes Mərkəzində 
keçirilib. Açılış nitqi ilə çıxış edən Azər-
baycan Respublikası Prezidentinin Nax-
çıvan Muxtar Respublikasında səlahiy-
yətli nümayəndəsi Fuad Nəcəfli tədbir 
iştirakçılarını ulu öndər Heydər Əliyevin 
anadan olduğu Naxçıvanda salamla-
maqdan məmnunluq hissi duyduğunu 
bildirib və xüsusi sessiyanın işinə uğur-
lar diləyib.

Müstəqilliyimizin ilk illərində ölkəmi-
zin üzləşdiyi ağır vəziyyətdən bəhs edən 

F.Nəcəfli məhz ulu öndərin rəhbərliyi ilə 
Azərbaycanın bu ağır sınaqdan şərəf-
lə çıxdığını vurğulayıb. O, bu xüsusda 
Heydər Əliyevin müəyyənləşdirdiyi ener-
ji strategiyasının, “Əsrin müqaviləsi”nin 
imzalanmasının ölkəmizin hərtərəfli inki-
şafında müstəsna rol oynadığını diqqətə 
çatdırıb.

Sonra Naxçıvanın yaşıl enerji poten-
sialından bəhs edən videoçarx nümayiş 
etdirilib.

Panel müzakirələrində çıxış edən 
energetika naziri Pərviz Şahbazov bu 
gün Naxçıvanın “yaşıl enerji” marafo-
nuna qoşulduğunu söyləyib. Nazir Nax-
çıvanda “yaşıl enerji zonası”nın inkişafı 
üçün konsepsiyanın hazırlandığını və 
əlverişli günəş radiasiyasına malik Nax-
çıvanın bu məqsədin həyata keçirilməsi 
üçün ideal ərazi olduğunu vurğulayıb.

Muxtar respublikanın elektrik enerji-
si tələbatının üçdəbirinin bərpa olunan 
enerji hesabına ödəndiyini qeyd edən 
Pərviz Şahbazov Naxçıvanda 1500 
MVt gücündə yaşıl enerji layihələrinin 
reallaşdırılmasının hədəfləndiyini bildi-
rib: “Bu gün burada “TotalEnergies” və 
Nobel Energy Management” şirkətləri 
ilə ümumi gücü 900 MVt olan günəş və 
külək enerjisi layihələri üzrə əməkdaşlıq 
sənədləri imzalayacağıq. Bu güclərin 
650 MVt-ı məhz Naxçıvanda yaradıla-
caq”.

Dövlət Neft Şirkətinin (SOCAR) pre-
zidenti Rövşən Nəcəf bu il Azərbaycan 
xalqının ulu öndər  Heydər Əliyevin 100 
illik yubileyini qeyd etdiyini bildirib. O, 
ümummilli liderin əziz xatirəsinə ehtiram 
əlaməti olaraq ölkəmiz üçün mühüm 
əhəmiyyət kəsb edən bir çox tədbirlərin, 
Bakı Enerji Forumu çərçivəsində xüsusi 
sessiyanın ulu öndərin anadan olduğu 
Naxçıvanda keçirildiyini vurğulayıb.

“Naxçıvan və Şərqi Zəngəzurun ya-
şıl enerji potensialı” mövzusunda xüsusi 
sessiyanın Naxçıvan şəhərində təş-
kil olunmasının əhəmiyyətindən bəhs 
edən SOCAR prezidenti Naxçıvanın 
zəngin bərpaolunan enerji potensialına 
malik olduğunu, bu sahənin inkişafının 
ölkəmizin enerji təhlükəsizliyinin güc-
ləndirilməsinə və karbon emissiyasının 
azaldılmasına mühüm töhfə verəcəyini 
vurğulayıb.

“Yaşıl enerji”yə keçidin bu gün müasir 
dövrün əsas çağırışlarından biri olduğu-
nu qeyd edən Rövşən Nəcəf SOCAR-ın 
uzunmüddətli korporativ hədəflərin-
dən danışıb, bu xüsusda enerji keçidi, 
rəqəmsallaşma və innovasiya kimi fəa-

liyyət sahələrinin prioritet istiqamətlər 
olaraq müəyyənləşdirildiyini, SOCAR-ın 
quruda və dənizdə bərpa olunan enerji 
mənbələri ilə bağlı potensial imkanları 
mütəmadi olaraq araşdırdığını və nəzər-
dən keçirdiyini diqqətə çatdırıb.

Azərbaycanın möhtəşəm enerji ta-
rixinin bir hissəsi olmaqdan böyük qürur 
duyduğunu bildirən BP-nin Azərbaycan, 
Gürcüstan və Türkiyə üzrə regional pre-
zidenti Qəri Counz bundan sonra da 
ölkənin enerji gələcəyinin formalaşma-
sına dəstək verməyə hazır olduqlarını 
ifadə edib. “TotalEnergies” şirkətinin 
Azərbaycan üzrə icraçı direktoru Re-
gis Agut çıxışında Naxçıvan və Şərqi 

Zəngəzur regionları da daxil olmaq-
la Azərbaycanın zəngin bərpa olunan 
enerji potensialına malik olduğunu bil-
dirib. “China Energy International Group 
Co.Ltd” şirkətinin baş vitse-prezidenti 
Xiaodan Lin Naxçıvan və Şərqi Zən-
gəzurun günəş enerjisi potensialından 
bəhs edib, bu regionların Azərbaycanda 
günəş enerjisi layihələrinin inkişafına 
töhfə verəcəyini vurğulayıb. 

Tədbir çərçivəsində SOCAR ilə “Chi-
na Energy International Group Co.Ltd” 
şirkəti arasında əməkdaşlığa dair saziş 
imzalanıb. Bundan başqa, Energetika 
Nazirliyi və “TotalEnergies” şirkəti ara-
sında “250 MVt gücündə quruda külək, 
Naxçıvan Muxtar Respublikasında 250 
MVt gücündə günəş elektrik stansiya-
ları, habelə enerji saxlanc sistemləri la-
yihələrinin qiymətləndirilməsi və həyata 
keçirilməsi fəaliyyəti üzrə əməkdaşlığa 
dair Anlaşma Memorandumu”, Energe-
tika Nazirliyi və Nobel Energy Manage-
ment MMC arasında “Naxçıvan Muxtar 
Respublikasında 400 MVt gücündə 
günəş elektrik stansiyasının tikintisi və 
istehsal ediləcək elektrik enerjisinin Tür-
kiyə Respublikasına ixracı üzrə əmək-
daşlığa dair Anlaşma Memorandumu” 
imzalanıb.

Heydər Əliyevin 100 illik yubileyinə 
həsr olunmuş sərgi ilə tanış olan qo-
naqlar ulu öndərin sevdiyi və ümummilli 
liderə həsr olunan musiqili kompozisiya-
lardan ibarət konsert proqramını izləyib-
lər.

Tədbir çərçivəsində, həmçinin Nax-
çıvanın tarixi-memarlıq abidələrinə, o 
cümlədən, “Möminə Xatun” türbəsinə və 
Açıq Səma altında Muzey Kompleksinə  
tur təşkil edilib.

ə i HƏ ƏNOV,  
“Xalq qəzeti” i  l ə iri

Bakı Enerji Forumu  
Naxçıvanda davam edib

Lütfi Zadə olimpiadası başa çatdı
ütfi Zadə adına məntiq olimpiadası 

və məktəblilərarası fənn müsabiqələri-
nin final mərhələsi keçirilib.

Elm və Təhsil Nazirliyindən  verilən məlu-
mata görə, final mərhələsi Bakı, Gəncə, Şəki, 
Sumqayıt, Şirvan və Naxçıvan şəhərlərində, 
ümumilikdə 5 mərkəzdə təşkil edilib.

Şagirdlər iyunun 7-dən etibarən https: por-
tal.edu.az üzərindən “Müsabiqə və olimpiada-
lar” bölməsindən nəticələrini əldə edə bilərlər.

Qeyd edək ki, Lütfi Zadə olimpiadasında ən 
yüksək nəticə göstərən 60, fənn müsabiqələrin-
də isə 42 nəfər qalib hesab olunur.

Qəzə ər QA I OV, 
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